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برخیانتظاراتاهالیموسیقیدرگفتوگوبارضامهدوی

بازگشتهنرمندانموسیقیبهصحنههنر

رصـــدآنچـــهســـینمایایـــران در
ســـهســـالاخیرتجربـــهکرده، در
موتیفتکرارشـــوندهکهبهعنوان
اخبار موفقیـــتاینحوزهبـــرصدر
مینشـــیند،رکوردشـــکنیســـینما
گیشـــهاســـت؛موفقیتـــیکـــه در
بـــر آن تأثیـــر نمیتـــوان گرچـــه
اقتصـــادســـینمابخصـــوصبرای
ســـالهای ســـینمادارانپـــساز
رکودکروناورخدادهایاجتماعی
را اخیـــر ســـالهای سیاســـی و
نادیـــدهگرفـــتامـــااختصاصآن
بـــهگونـــهایخـــاصوبرهـــمزدن
توازنانـــواعگونههایســـینمایی
تولیـــدواکـــرانبـــااعتـــراضو در
نگرانـــیهمـــراهبودهوبـــهموازات
هلهلهرکوردشکنیها،هشدارهای
اهالـــیســـینمابهگوشرســـید.با
گیشـــهوبه یکهتـــازیکمـــدیدر
تولیدات تبـــعآناقبالبـــهآندر
تهدیـــد خطـــر زنـــگ ســـینمایی
ســـینمایاجتماعـــیهمشـــنیده
ســـینمای نباتـــی حیـــات شـــد.
اجتماعـــیایـــنروزهاگویـــایآن
اســـتکـــهایـــننگرانیهاتـــاچه
انـــدازهبجـــابـــودهاســـت؛نگرانی
کههمچناندغدغـــهاصلیاهالی
آنهـــادرباره سینماســـتووقتیاز
اولویـــتبرنامههایمدیـــرانتازه
سینماســـؤالمیپرسیم،بازگشت
بـــهگونههـــای تعـــادل و تـــوازن
مختلفســـینماییوالبتـــهایجاد
امیدوانگیزهبرایســـازندگانرادر
اینفهرســـتقرارمیدهند. صدر
مدیریت درخواستفیلمسازاناز
تازهســـینمانهخرقعادتاستو
نهمعجزه.آنهامنتظرنشـــانههای
امیدوارکننـــدهازعملکردمدیریت
بازگشـــت بـــرای ســـینما جدیـــد
اعتمـــادوایجـــادبســـترمناســـب

بـــرایتولیدهســـتند.

سید جمال ســـاداتیان تهیه کننده 
فیلم هـــای  ســـاخت  کـــه  ســـینما 
اجتماعـــی پرفروشـــی چـــون »بـــه 
رنگ ارغوان«، »چهارشنبه سوری«، 
»جامـــه داران«  زنگـــی«،  »دایـــره 
و... را در کارنامـــه دارد و آخریـــن 
ی  متـــر « ش  یی ا ســـینما لیـــد  تو
شـــیش و نیم« )ســـال 97( عنوان 
پربیننده تریـــن فیلـــم غیرکمـــدی 
تاریـــخ ســـینمای ایـــران را دارد، به 
گونه هـــای  بـــه  تـــوازن  بازگشـــت 
مختلف ســـینما و بخصوص حیات 
بـــه  دوبـــاره ســـینمای اجتماعـــی 
عنـــوان خواســـته مشـــترک اهالی 
ســـینما تأکیـــد دارد و ارائـــه نقشـــه 
راه ســـینما را مطالبـــه جدی فعالان 
این حوزه از رائـــد فریدزاده، رئیس 
سازمان سینمایی دولت چهاردهم 

می دانـــد.
او به »ایـــران« می گوید: »ما نقشـــه 

راه ســـینمایی نداریـــم. بـــه عنوان 
مثـــال نمی دانیـــم رشـــد اقتصـــاد 
ســـینما بایـــد چقـــدر باشـــد. تنوع 
تولیدات ســـینمایی چطور و به چه 
میزان باید باشـــد. انتظـــار می رود 
مدیران تازه ســـینمایی نقشه راه 10 
ســـاله را تعریـــف کنند تـــا بدانیم با 
چه خط مشـــی ای مواجه هستیم. 
بـــدون اســـتثنا تقریباً از هـــر مدیر 
ســـینمایی که بـــر این مســـند تکیه 
زده، شـــنیده ایم که مدیـــران قبلی 
راه را اشـــتباه رفته انـــد و مجبوریـــم 
مســـیر آنها را اصلاح کنیـــم. هر بار 
با جابه جایی مدیـــران همین روند 
تکرار می شـــود و تغییر مسیر و ریل 
و... در دســـتور کار قـــرار می گیرد. 
انـــگار همیشـــه در حـــال آزمـــون و 
ایـــن رویکـــرد در  خطـــا هســـتیم. 
آسیب زاســـت.«  فرهنـــگ  حـــوزه 
ســـاداتیان در ادامه صحبت هایش 
به صدرنشـــینی و رکوردشـــکنی آثار 
کمـــدی در گیشـــه اشـــاره کـــرده و 
بـــا تأکیـــد بـــر اینکـــه ابتـــذال ثمره 
ممیـــزی اســـت، ادامـــه می دهـــد: 
»اصـــلاً دلم نمی خواهـــم به پرونده 
فیلم هـــای طنز و تخطئـــه آنها ورود 

کنـــم، هـــر چنـــد آن هـــم در جای 
خـــود قابل اعتناســـت و بخشـــی از 
مردم برای دیدن ایـــن نوع فیلم ها 
بـــه ســـالن های ســـینما می آینـــد. 
بایـــد بـــرای رونـــق اقتصاد ســـینما 
و ســـینماداری ایـــن نوع ســـینما را 
هم داشـــته باشـــیم. اما آیا ســـینما 
فقط همین اســـت؟! در ســـه سال 
گذشـــته ســـینمای اجتماعی مـــان 
چـــه جایگاهـــی داشـــت؟ در ایـــن 
دوره جایـــگاه ســـینمای ایـــران در 
جشـــنواره های جهانـــی و مجامـــع 

بین المللـــی کجا بـــود؟!«
»حوزه سینمای اجتماعی در حالت 
رکـــود قرار گرفتـــه و بازار ســـینما از 
تولید تـــا اکران در قبضه ســـینمای 
کمـــدی اســـت«؛ این عبـــارت تکرار 
شـــونده از ســـوی اهالی ســـینما در 
ســـال های اخیـــر در صحبت هـــای 
ســـاداتیان هـــم بازنمـــود دارد. این 

تهیه کننـــده ســـینما معتقد اســـت 
گرچـــه برخـــی مدعی هســـتند که 
در این دوره ســـه ســـاله، ســـینمای 
اجتماعـــی هـــم داشـــتیم امـــا گویا 
آنهـــا تعریـــف متفاوتی از ســـینمای 
اجتماعـــی داشـــتند. او می گویـــد: 
»شـــاید تعریف ســـینمای اجتماعی 
من بـــا تعریـــف مدیران ســـینمایی 
سه ســـال گذشـــته متفاوت باشد. 
کـــه  اجتماعـــی  ســـینمای  جـــای 
ســـخنگوی مطالبـــات مردم باشـــد 
و معضـــلات اجتماعـــی را درســـت 
ترســـیم کند و بتوانـــد رضایت این 
بخش از مخاطبان ســـینما را جلب 
کنـــد و آنها را به ســـینما بکشـــاند، 
خالـــی بـــود. ســـینمای اجتماعـــی 
کـــه خیلـــی ســـاده بخواهـــد فرازی 
از یـــک مســـأله اجتماعـــی را نقـــل 
کند، سینمای اجتماعی  نیست که 
مردم بخواهند بـــه خاطرش بلیت 

بخرنـــد و بـــه ســـینماها بیایند.«
ایـــن تهیه کننده ســـینما همچنین 
بر لزوم رفـــع ممنوعیت های اعمال 
شـــده بر ســـینماگران در سال های 
»البتـــه  دارد:  تأکیـــد  هـــم  اخیـــر 
مشـــکلات برخی از چهره های آشنا 

حـــل شـــده و امیـــدوارم بقیـــه هم 
برطرف شـــود. اتفاقـــاً آدم هایی که 
در ســـینما تأثیرگذارند و مسئولیت 
بـــود،  رنگ تـــر  پر اجتماعی شـــان 
دچـــار ممنوعیت فعالیت شـــدند. 
متخصـــص  جتماعـــی  ا ی  ســـینما

می خواهـــد.«
از  ســـاداتیان در ادامـــه حمایـــت 
بخـــش خصوصـــی در ســـینما را به 
عنـــوان دیگر مطالبه اهالی ســـینما 
ح می کنـــد و می گویـــد: »هر  مطـــر
کاری کـــه تولیـــد می شـــود نیـــاز به 
پشـــتوانه مادی دارد اما ما در حوزه 
توســـعه فضـــای فرهنگـــی کشـــور 
هیـــچ حمایـــت مالـــی نمی بینیم. 
بلـــه بـــرای فیلم هایی که ســـفارش 
دولت اســـت و بـــا توجه بـــه نقش 
حاکمیتـــی در ضرورت تولید آن هم 
بحثی نیســـت، ســـرمایه مهیاست 
اما بخـــش خصوصـــی کجـــای این 

حمایـــت قـــرار دارد؟ مقصـــود مـــن 
ایـــن نیســـت کـــه بـــه فیلمســـازان 
پول هـــای بلاعـــوض بدهنـــد بلکه 
معتقدم تدبیری اندیشـــیده شود تا 
به عنـــوان مثال فیلمســـازی که در 
نیمه راه با کســـری بودجـــه مواجه 
شـــده ، بتواند از وام هـــای فرهنگی 
ببـــرد و ســـر  بهـــره  ارزان قیمـــت 
فرصـــت که فیلمش فـــروش رفت، 
وامـــش را پرداخـــت کنـــد. انتظـــار 
داریم دولت جدید ســـرفصلی برای 
تسهیلات فرهنگی ارزان قیمت، آن 
هـــم برای توســـعه فضـــای فرهنگی 

کشـــور اختصـــاص دهد.«
او در پاســـخ به این سؤال که چطور 
می تـــوان بـــرای ســـینماگرانی کـــه 
بـــه شـــبکه نمایـــش خانگـــی کوچ 
و  بازگشـــت  نگیـــزه  ا  ، نـــد ه ا کرد
فعالیـــت در ســـینما را ایجـــاد کرد، 
توضیح می دهـــد: »الان چرا چنین 
اشـــتیاقی برای ســـاخت فیلم های 
طنـــز در ســـینما وجـــود دارد؟ بـــه 
خاطر گـــردش مالی زیـــاد! اگر این 
بســـتر بـــرای فیلم هـــای اجتماعی 
فراهم شـــود یعنی جنس فیلم های 
و  کنیـــم  بازتعریـــف  را  اجتماعـــی 
فیلم هایـــی بســـازیم کـــه مخاطب 
را قانـــع کنـــد تا بـــه ســـینما بیاید، 
قطعاً مســـائل اقتصـــادی هم در آن 
مســـتتر خواهد بود. اگـــر یک فیلم 
اجتماعـــی بتواند پای ســـه میلیون 
3 درصـــد از جامعـــه  نفـــر، یعنـــی 
را بـــه ســـینما بـــاز کنـــد بـــه لحاظ 
اقتصـــادی آنقدر اطمینـــان بخش 
خواهد بـــود کـــه تهیه کننـــدگان و 
کارگردان هـــا را قانـــع کنـــد تـــا وارد 
این حوزه شـــوند. همـــه اینها البته 
جملـــه  از  می خواهـــد  مقدماتـــی 
اینکه دستشـــان باز باشد و بتوانند 
فیلم هایـــی که اعتمـــاد مخاطب را 

جلب می کنـــد، بســـازند.«
ایـــن تهیه کننده ســـینما همچنین 
در پاســـخ بـــه تحلیل هایـــی مبنی 
ز  نیـــا و  عـــی  جتما ا یط  شـــرا بـــر 
روحـــی جامعـــه به فضای پرنشـــاط 
برخـــی  «  : می کنـــد ن  خاطرنشـــا
فـــق  مو عـــی  جتما ا ی  فیلم هـــا
ســـال های گذشـــته هـــم تلـــخ بود 
و مـــذاق مـــردم را آزرده خاطـــر کرد 
اما چـــرا مردم بـــرای تماشـــای آنها 
ســـینما  ی  لن ها ســـا ر  د جلـــوی 
97 و  صـــف می کشـــیدند؟ ســـال 
98 فیلم هـــای اجتماعـــی خوبـــی 
داشـــتیم که بـــه لحـــاظ اقتصادی 
هم موفق بودنـــد؛ از جمله »متری 
شـــیش و نیم« که اتفاقـــاً در اکران 
نـــوروز و ایامـــی کـــه لابـــد مـــردم 
روزهای شـــادتری را مطالبه داشتند 
بـــه نمایش درآمـــد اما با اســـتقبال 
بی نظیر مـــردم همراه بـــود. مردم 
برای دیـــدن فیلم خوب به ســـینما 
می آینـــد. اکـــران دوبـــاره فیلم های 
اجتماعـــی موفـــق می توانـــد ایـــن 
بخـــش از مخاطـــب و ســـینماگران 
آشـــتی  ســـینما  بـــا  دوبـــاره  را   آن 

دهد.«

کتـــاب،  روز بزرگداشـــت ملـــی آییـــن
ر حضـــو  بـــا  ر ا بـــد وکتا نـــی ا بخو کتا
و تلاشهـــا از وتقدیـــر  رئیسجمهـــور
زحمـــاتهمـــهدســـتاندرکارانترویـــج
کشـــور فرهنگمطالعـــهوکتابخوانیدر
دراینمراسم شـــد.رئیسجمهور برگزار
بـــرارتبـــاطمســـتقیمدانـــشوآگاهیبا
بشـــراشـــارهکـــردوگفت: زندگـــیامروز
»خوانـــدنوکتابتمـــارابهیـــکزبانو
نگاهمشـــترکمیرســـاند،مـــارابهجایی
میرســـاندکهبـــاهـــماختـــلافنکنیم.
جهلبالاترینظلماســـتکهدرجامعه
شـــکلمیگیـــردوکســـانیکـــهجاهلانه
تصمیـــممیگیرنـــدظلمـــیبـــهجامعـــه

میکننـــد.«

بخوانیم تا همدل شویم
مســـعود پزشـــکیان بـــا حضـــور در آییـــن 
ملی بزرگداشـــت روز کتـــاب، کتابخوانی 
و کتابـــدار با اشـــاره بـــر آنکـــه در حدیثی 
قدســـی خداونـــد متعال حیـــات زمین به 
انســـان، حیـــات انســـان به علـــم، حیات 
علم به عمل و حیـــات عمل را به اخلاص 
پیونـــده داده اســـت، گفـــت: »در حدیثی 
قدســـی، خداوند متعال حیـــات زمین به 
انســـان، حیـــات انســـان به علـــم، حیات 
علم به عمل و حیـــات عمل را به اخلاص 
پیوند داده که نشـــان از اهمیت علم دارد 

و اگـــر جامعه ای به چنیـــن اعتقاد و باوری 
برســـد آیا آن جامعه دچـــار عقب ماندگی، 

فقـــر و گرفتاری خواهد شـــد؟«
رئیس جمهـــور با بیـــان اینکـــه آن  چیزی 
کـــه انســـان را مســـجود ملائک کـــرد علم 
و آگاهـــی بـــود، بـــه ماجـــرای گفت و گوی 
ملائکه بـــا خـــدای متعال دربـــاره خلقت 
انسان اشـــاره کرد و افزود: »وقتی ملائکه 
از خـــدا پرســـیدند کـــه آیـــا می خواهـــی 
موجـــودی خلـــق کنـــی کـــه خونریـــزی و 
فســـاد خواهد کـــرد؟ خداونـــد فرمود که 
من چیـــزی می دانـــم که شـــما نمی دانید 
و ســـپس بـــه انســـان ها همـــه نام هـــا را 
آموخت و به ملائکه دســـتور داد به انسان 

ســـجده کنند.«
دکتر پزشـــکیان جهـــل و نادانی را ریشـــه 
و عامل اصلـــی همه اختلافـــات و دعواها 
میان بشـــر عنـــوان کـــرد و گفـــت : »هیچ 
انســـان عاقل و آگاهی نیســـت کـــه وقتی 
راه درســـت و ســـخن حـــق بـــه او عرضـــه 
شـــود در مقابـــل آن بایســـتد. بنابرایـــن 
خوانـــدن و آگاهی اســـت که مـــا را به زبان 
و نـــگاه مشـــترک می رســـاند و از اختلاف 

دور می کنـــد.«
رئیس جمهـــور در ادامـــه، ترویج فرهنگ 
مطالعـــه و کتابخوانـــی در میـــان آحـــاد 
مختلـــف جامعـــه بویژه نســـل جـــوان را 
بسیار حائزاهمیت خواند و ضمن تمجید 

از شـــعار »بخوانیم تا همدل شـــویم« برای 
مراســـم روز کتاب امســـال تصریـــح کرد : 
»اگـــر می خواهیـــم دنیایـــی بســـازیم که 
برازنـــده مـــا و آیندگانمـــان باشـــد باید به 
کتـــاب  روی بیاوریـــم و زندگـــی خـــود را با 

کتابخوانـــی پیونـــد دهیم.«
 گفتنی اســـت که رئیس جمهور همچنین 
در آییـــن روز ملـــی کتـــاب، کتابخوانـــی و 
کتابدار عضو افتخاری نهاد کتابخانه های 

شد. کشور  کل 

کتاب اساس جامعه اسلامی است
 ، ســـم مرا یـــن  ا ز  ا ی  یگـــر د بخـــش  ر د
ســـیدعباس صالحـــی، وزیـــر فرهنـــگ و 
ارشـــاد اســـلامی با تأکید بر اینکه کتاب و 
کتابخوانی فرصتی می ســـازد تا انســـان به 
عمـــر علمی توجـــه کند، گفـــت: »نهضت 
کتابخوانی بر اســـاس همین نگاه اهمیت 
می یابـــد؛ اگـــر بـــا دیـــد کلان بـــه موضوع 
نـــگاه کنیـــم، درمی یابیـــم جامعه ســـازی 
اســـلامی با تکیه بر کتاب صـــورت گرفته، 
از طرفـــی اگـــر بـــا نـــگاه خـــرد )بـــه اعتبار 
فـــرد( بـــه موضـــوع نـــگاه کنیـــم، متوجه 
می شـــویم برای اینکه عمر علمـــی با عمر 
طبیعی نســـبتی داشـــته باشـــد به  کتاب و 

کتابخوانـــی نیازمند هســـتیم.«
صالحـــی تصریـــح کـــرد: »نهضـــت پیـــکار 
بـــا بی ســـوادی و ســـوادآموزی، قـــدم اول 

بـــرای خوانـــدن و نوشـــتن بـــود، امـــا اگر 
خواندن و  نوشـــتن ادامه نداشـــته باشـــد 
کار ســـخت خواهـــد شـــد کـــه پـــاره ای از 
ایـــن نکتـــه  بـــه  هیجانـــات و بحران هـــا 
بازمی گردد. به نهضت کتابخوانی وســـیع 
نیـــاز داریم؛ خوشـــبختانه ســـند مطالعه 
مفید ســـال گذشـــته بـــه تصویب رســـید 
کـــه فرصت هایـــی را در این زمینـــه فراهم 

می کنـــد.«
وزیـــر فرهنـــگ ادامـــه داد: »در جریـــان 
نهضت کتابخوانی کشـــور باید چند ضلع 
اصلی کنار هم قرار گیرند؛ مؤلف، ناشـــر، 
کتابفروش، کتابیار، رســـانه ها و اقدامات 
تبلیغـــی و کتابـــداران کـــه لازم اســـت به 
عنـــوان یـــک شـــبکه همـــراه بـــا یکدیگر 
فعالیـــت کنند؛ البتـــه کتابـــداران در این 

پنـــج ضلع جایـــگاه مهمـــی دارند.«
وزیر فرهنگ و ارشـــاد اسلامی همچنین در 
حاشـــیه این آیین با تأکید بـــر اینکه در گذر 
ســـریع از جامعه شفاهی ســـنتی به جامعه 
شـــفاهی صوتی و تصویری گرفتـــار اختلال 
اجتماعی هســـتیم، گفت: »جامعه شفاهی 
خطاهـــای زیـــاد و حافظه ناپایـــدار دارد اما 
جامعـــه کتبی خطاهـــای کمتـــری دارد، به 
عقلانیـــت نزدیک تـــر می شـــود و از حافظه 

پایدارتری بهـــره می برد.«
وزیـــر فرهنـــگ و ارشـــاد اســـلامی گفت: 
»همان طور که اشـــاره کردم شبکه قوی و 

گسترده ای در نهاد کتابخانه های عمومی 
داریـــم کـــه مغتنـــم اســـت. به درســـتی 
مســـائل معیشـــتی کتابـــداران جایـــگاه 
مهمـــی دارد که به آن تأکیـــد می کنم؛ این 
ادعا اغراق آمیز نیســـت و از قبیل مسائل 
ســـایر مجموعه ها نیســـت ان شـــاءالله؛ با 
اهتمامـــی که دولـــت دارد این مســـائل به 
طور جدی یـــا تا حدودی رفع می شـــود.«

ملاقات در کتابفروشی های اسلامشهر
وزیر فرهنگ و ارشـــاد اســـلامی همچنین 
بـــه مناســـبت هفتـــه کتـــاب ســـفری نیز 
بـــه اسلامشـــهر داشـــت. او ضمـــن دیدار 
ایـــن  بـــا هنرمنـــدان و اهالـــی فرهنـــگ 
شهرســـتان در کتابخانه شـــهید مصطفی 
خمینی در گرامیداشـــت آیین کتابگردی، 
بـــه کتابفروشـــی های اسلامشـــهر رفت و 
پـــای گفته هـــای کتابفروش ها نشســـت.

صالحـــی در ایـــن دیـــدار گفـــت: »معمولاً 
ایـــن  برنامه هـــای کتابگـــردی در طـــول 
ســـال ها در تهـــران انجـــام می گرفـــت اما 
امســـال تصمیـــم گرفتیـــم این دیـــدار در 
اسلامشـــهر انجام شـــود و توفیقی حاصل 
شـــد کـــه عـــلاوه بـــر کتابفروشـــی ها بـــا 
هنرمندان این شـــهر نیز دیـــدار کنیم. در 
دوره ای که معـــاون فرهنگی بودم، عبارتی 
داشـــتیم کـــه ایران فقـــط تهران نیســـت 
امـــا هم اکنـــون باید بگویم اســـتان تهران 
هم فقط شـــهر تهران نیســـت. اســـتعداد 
ایرانی هـــا بویـــژه در حـــوزه فرهنـــگ، هنر 
و ادب در جای جـــای ایـــن خـــاک ظرفیت 

ویژه  ای اســـت.«
وزیـــر فرهنـــگ ادامـــه داد: »در بازدیـــد از 
چند کتابفروشـــی و کتابخانه، اســـتعداد، 
حمیت و ریســـک پذیری زیادی را مشاهده 
کردیـــم کـــه حس خوبـــی ایجـــاد می کند. 

نیازمنـــد تعامل بیشـــتر با شهرســـتان های 
اطـــراف تهـــران هســـتیم. هنوز یکســـری 
هویت های محلـــی و منطقـــه ای داریم که 
از دســـت رفته اســـت؛ این هویت و تعصب 
را در بازدیدهایی که داشـــتیم، دیدیم. اگر 
شهرها و کشـــورها بخواهند پیشرفت کنند 
نیاز به تعصـــب دارند. در شـــهرهای بزرگ 
این تعصب درســـت کاهش پیـــدا کرده اما 
هنوز در شهرهایی مانند اسلامشهر وجود 

دارد که بســـیار ارزشـــمند است.«
وی در پایـــان گفـــت: »در ایـــن دیدارهـــا 
را  عزیزانـــی سرمایه شـــان  کـــه  دیدیـــم 
برای همیـــن تعصـــب خود به شهرشـــان 
گذاشـــته اند و مـــا نیـــز بایـــد خـــادم این 
تعصب باشـــیم. این نقطه شروع آشنایی 
ماســـت و حتمـــاً رابطه هـــا توســـعه پیـــدا 
می کنـــد و در خدمـــت فعـــالان فرهنگ و 

هنـــر خواهیـــم بود.«

حـــوزه گذشـــته دهـــه چنـــد  در
فرهنـــگوهنـــربویژهموســـیقی،
ونشیبهایبســـیاریازسر فراز
گذرانـــدهاســـت.هنـــریمظلـــوم
ایـــنســـالها  کـــهدر ومهجـــور
بـــهموجـــبســـلیقهشـــخصییا
و کجســـلیقگیبرخـــیمدیـــران
مســـئولان،باناملایماتبســـیاری
دســـتوپنجهنـــرمکردهاســـت.
امااکنـــونودردولـــتچهاردهم
سیاســـتگذاریهایدیگـــریمورد
نظـــرقـــرارگرفتهاســـتومدیران
ومســـئولان،تدبیـــروفـــاقملیرا
ســـرلوحهفعالیتهایخـــودقرار
دادهاندواینموضـــوعبارقههای
امیدوانگیـــزهرادردلهنرمندان
زندهکـــردهاســـت.بهگفتـــهرضا
مهدویموســـیقیدانوپژوهشگر
دولتچهاردهم موسیقی:»شعار
کهبرمبنـــای»وفاقملی«اســـت،
بازگشـــت و امیـــدواری موجـــب
برخـــیموســـیقیدانانیشـــدهکه
دورههـــایقبل بههـــردلیـــلدر
کشـــیدهبودنـــدیا خـــودراکنـــار

موافـــقدولـــتنبودند.«

مهـــدوی دربـــاره فعالیـــت 100روزه 
دولـــت چهاردهـــم درعرصـــه هنر 
 : کـــرد ن  بیـــا ســـیقی  مو ه  یـــژ بو
»دولـــت جدیـــد در همیـــن مدت 
زمان کوتاه، حس امیـــدواری را در 
بین قاطبـــه موســـیقیدانان ایرانی 
بوجـــود آورده کـــه آن را بـــه فـــال 
نیـــک می گیریم. بی تردیـــد با نگاه 
عمیق ریاســـت محتـــرم جمهوری 
بـــا محوریت وفـــاق ملـــی و عنایت 
ویـــژه وزیـــر محتـــرم و معاونـــت 
محترم امـــور هنری، امیـــد می رود 
روزهـــای آینـــده دربحـــث مجوزها، 
کنســـرت ها و جشـــنواره ها شـــاهد 

شـــرایط بهتری باشـــیم.«
ایـــن هنرمنـــد تأکید کـــرد: »وفاق 
ملی« جمله بســـیار بســـیار مهمی 
اســـت که نباید درحد شـــعار باقی 
بمانـــد و همه باید درنگاهداشـــت 
کمـــک  ن  آ ن  شـــد تـــی  عملیا و 
و  کنیـــم. بخصـــوص هنرمنـــدان 
موســـیقیدانان؛ چـــرا کـــه بدیـــن 
طریـــق می تـــوان ایـــران را نه فقط 
در داخل، بلکه در خارج از کشـــور 
هـــم بالنده تـــر از گذشـــته ببینیم. 
از نگاه مـــن ایـــن 100 روز، نماد یک 
حرکت و عظم و جزم ملی اســـت؛ 
ســـخن گفتن از وفاق ملی موجب 
شـــده اغلب موســـیقیدانانی که به 
هر شـــکل در دوره هـــای قبل خود 
را کنـــار کشـــیده بودند یـــا موافق 
نبودنـــد، بـــه صحنه هنـــر بازگردند 
و بارقه هایـــی از امید بـــه وجود آید 
و اکنون گویا بناســـت که خلأهای 
گذشـــته در تولید و اجـــرا و حضور 

در جشـــنوارها جبران شـــود.«
ه  ر ا جشـــنو چهلمیـــن  بیـــر  د
بین المللی موســـیقی فجـــر درباره 
در  موســـیقی  حـــوزه  اتفاق هـــای 
کـــرد:  بیـــان  چهاردهـــم  دولـــت 
»یکـــی از اتفاقـــات مهمـــی کـــه در 
ایـــن مـــدت زمـــان 100 روزه شـــکل 
گرفت، انتخـــاب یک بانوی محترم 
در معاونـــت هنـــری اســـت. بنده 
بـــه شـــخصه ســـال گذشـــته و در 
جشـــنواره ســـی و نهـــم موســـیقی 
فجـــر، بـــرای اولیـــن بـــار از حضور 
خانم هـــا در هیـــأت داوری بهـــره 
بردم و امســـال نیز بانوان در هیأت 
داوری و شـــورای سیاســـتگذاری 
کلان جشـــنواره حضـــور دارند و بر 
این بـــاورم، بایســـتی در همه امور، 
بالاخـــص امور هنری و موســـیقی، 
بـــالای خانم هـــا  توانایی هـــای  از 
در ســـطوح مختلـــف بهره بـــرداری 
شـــود. بنابرایـــن چـــه بهتـــر آنکـــه 
تصمیم گیری هـــا بـــه دســـت ایـــن 
قشـــر شـــریف توانمند واقع شـــود 
و  بـــه نوعـــی نـــگاه کمرنگ گـــرا به 

پررنگـــی گرایـــش یابد.«
بـــه گفته رضـــا مهـــدوی: »خانم ها 

ظریف نگـــر هســـتند و در عرصـــه 
مدیریـــت، توانمندی خودشـــان را 
بـــه رُخ می کشـــند و بـــه هر شـــکل 
نشـــان  می دهنـــد و اهـــل رقابـــت 
بنابرایـــن می تـــوان در  هســـتند. 
عرصـــه موســـیقی از کمـــک آنهـــا 
بهره هـــا برد تـــا در آینـــده نزدیک، 
درکنار دیگر جشـــنواره ها، شـــاهد 
جشـــنواره تخصصـــی ویـــژه بانوان 
در تمامـــی گونه هـــا باشـــیم. نکته 
دیگـــر اینکـــه امیدواریـــم در هیچ 
اســـتانی از کشـــور حضور بانوان در 
کنســـرت ها به مشـــکل برنخورد و 
یـــک تـــوازن و عدالـــت در جامعه 
شـــکل بگیـــرد و بـــا شـــعار وفـــاق 
ملی کـــه دکتـــر مسعودپزشـــکیان 
بدان تأکید دارنـــد، عدالت واقعی 
برقرار شـــود. مـــن برایـــن نظرم در 
این بخـــش زنان، در کنـــار مردان، 
جایـــگاه بهتـــری خواهند داشـــت 

و بـــه گونه ای در بســـتر موســـیقی 
زمینـــه عدالـــت بوجـــود می آید.«

این منتقد و پژوهشـــگر موسیقی، 
 ، هنـــر و  هنـــگ  فر ه  ز حـــو ر  د
بـــه دولـــت  چشـــم انداز خوبـــی 
چهاردهم دارد و در این باره گفت: 
»من براین عقیده ام در این دولت 
نســـبت بـــه دولت های قبـــل نگاه 
ویژه تـــری وجود خواهد داشـــت و 
تلاش شـــان این اســـت تـــا آنجا که 
امکانش هســـت موانـــع را برطرف 
کنند و برای کلان جامعه موسیقی 
و درگونه هـــای مختلـــف، شـــرایط 
ســـهل تری اتفاق بیفتد. به عنوان 
مثـــال فعالیت هـــای موســـیقی یا 
موضوعاتـــی در ایـــن زمینـــه که به 
دلیـــل ممیزی ها ممنـــوع بودند و 
اجـــازه فعالیـــت نداشـــتند در این 
دوره با انجـــام اصلاحاتی، شـــاهد 
مجـــوز آنان باشـــیم و کنســـرت ها 
و جشـــنواره هایی کـــه در 40 ســـال 
گذشـــته اجازه فعالیت نداشـــتند 
در ایـــن دوره بـــه شـــرط ســـلامت 
و منطبـــق بـــا فرهنـــگ شـــنیداری 
خانـــواده ایرانی _اســـلامی شـــاهد 
ایـــن  باشـــیم.«  آنهـــا  شـــکوفایی 

نوازنـــده ســـنتور در پاســـخ به این 
ســـؤال کـــه چـــه پیشـــنهادی برای 
بهتر شـــدن اوضـــاع موســـیقی در 
دولـــت چهاردهـــم داریـــد؟ بیـــان 
کـــرد: »بهتـــر اســـت در شـــوراها 
از خـــرد جمعـــی یعنـــی از حضـــور 
اســـتادان متقدم درکنار نســـل نو 
اســـتفاده شـــود. نکته دیگر درباره 
برگزاری هرچه بیشترجشـــنواره ها 
اســـت. با توجه به تنـــوع قومیتی، 
زبـــان، گویـــش و رفتارهـــای آیینی 
درجامعـــه، این تعداد جشـــنواره ها 
برای کشـــور کم اســـت و می توانیم 
در وهلـــه اول قطـــب جشـــنواره ها 
را در منطقـــه و در وهلـــه دوم در 
جهان داشـــته باشـــیم. به عنوان 
مثال با کمـــک نهادهای حاکمیتی 
و ذیربـــط موضـــوع روادیـــد بـــرای 
بســـیاری از داوری ها و مســـابقات 
هنـــری کـــه در ایـــران برنامه ریزی 

می شـــود ســـهل شـــود تـــا بدیـــن 
طریـــق هم ســـطح علمـــی، فنی و 
هنـــری هنرمنـــدان و هم آشـــنایی 
بیشـــتر مـــردم در این زمینـــه ارتقا 
یابـــد و بداننـــد اوضـــاع و احـــوال 
هنر کلاســـیک و هنـــری که منطبق 
برشـــرایط تاریخـــی هـــر فرهنگـــی 
اســـت، درجهـــان چگونه اســـت. 
براین اســـاس می توانیم طی سال 
از هنرمنـــدان خارجـــی دعـــوت به 
عمـــل آورده و قرابت های فرهنگی 
خودمان را با آنها ریشـــه یابی کنیم 
و بـــه دنبـــال آن بـــه نوعـــی ارتباط 
فرهنگـــی را بیـــش ازگذشـــته بـــه 
رخ بکشـــیم. کشـــور ما امـــروزه در 
بســـیاری از صنایع، در پزشـــکی در 
دانش بنیان هـــا و در امـــور نظامی 
پیشرفت های بسیار خوبی داشته 
و بـــه دنیـــا ثابت شـــده اســـت اما 
اگـــر ایـــن موضـــوع در رفـــت و آمد 
باشد و دیده شـــود قطعاً دیدگاه ها 
بســـیار متفاوت تـــر خواهد شـــد و 
بـــه عبارتـــی صـــدور انقـــلاب ما به 
مراتـــب بـــا خلـــق و مکاشـــفه هنر 
بهتـــر خواهـــد شـــد.« او در ادامـــه 
گفـــت: »پیش بینـــی و انتظارم این 
اســـت که دفتـــر موســـیقی وزارت 
فرهنگ و ارشـــاد اسلامی به عنوان 
اصلـــی خود یعنی »مرکز موســـیقی 
بازگـــردد. موســـیقی، در  ایـــران« 
صـــدا و ســـیما و در حـــوزه هنـــری 
ســـازمان تبلغات اســـلامی و دیگر 
مراکـــز بـــا عنـــوان مرکز موســـیقی 
اســـت. اینکه شـــاکله اصلی چنین 
مرکزی، نســـبت بـــه مرکز هنرهای 
نمایشی و مرکز هنرهای تجسمی، 
به دفتر تبدیل شـــده، برای جامعه 
ایرانـــی محقرانـــه  موســـیقیدانان 
اســـت. بنابراین بهتراست نه فقط 
در حد نام بلکـــه اختیارات آن هم 
به گذشـــته برگـــردد. البتـــه براین 
نظـــرم کـــه در دولـــت چهاردهـــم 
ایـــن اتفاق صـــورت خواهد گرفت. 
اگرچـــه در دولت قبلی هم بســـیار 
به این موضوع تأکید داشـــتم و در 
جلســـات و مصاحبه ها بدان اشاره 
کـــردم امـــا اتفاقـــی نیفتـــاد.« رضا 
مهـــدوی در پایـــان صحبت هایش 
به موضوع ســـند موســـیقی اشـــاره 
کرد و گفت: انتظار من این اســـت 
اصلاحات نهایی سند موسیقی در 
دولت چهاردهم انجام شـــود و یک 
نـــگاه کلان همـــه جانبه نگر در این 
ســـند صورت بگیـــرد تا با تشـــکیل 
کارگروه هایـــی در این زمینه، موانع 
بســـیاری که بر ســـر راه آمـــوزش و 
پژوهـــش موســـیقی، کنســـرت ها، 
جشـــنواره و نهادهای موسیقی قرار 
دارد، با اصلاح این ســـند به منصه 
ظهور برســـد و جامعه موســـیقی با 
پشـــتوانه چنین ســـند محکمی که 
امضا شـــده با قوت قلب بیشـــتری 
شـــاهد شـــکوفایی هرچه بیشـــتر 
روند پرسرعت موســـیقی در ایران 
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